



الجرائم الدولية في قانون القضاء العسكري العماني¹

نبهان بن راشد المعولي¹

¹ المعهد العالي للقضاء، nabahanrashid@gmail.com

المستخلص يشكّل القضاء العسكري ركيزة أساسية في المنظومة القضائية العمانية، نظراً لدوره البارز في تعزيز العدالة المتخصصة وإثراء الفقه القانوني بأحكام نوعية دقيقة. ويستند هذا القضاء في مهامه بشكل رئيس إلى قانون القضاء العسكري الصادر بالمرسوم السلطاني رقم 2022/87 بتاريخ 6 ديسمبر 2022م، الذي يُعد من أبرز التطورات التشريعية في سلطنة عمان. وفي هذا السياق، نصّ القانون على تجريم ثلاث من أخطر الجرائم الدولية المعروفة في القانون الدولي الجنائي، وهي: جريمة الإبادة الجماعية، والجرائم ضد الإنسانية، وجرائم الحرب، لما تمثّله من تهديد مباشر لأمن وسلام المجتمع الدولي. وتتناول هذه الدراسة بالتحليل القانوني المتعمق أركان كل من هذه الجرائم، وفق ما ورد في المواد (90)، (91)، و(93) من القانون، مع مقارنة مرجعية بالأنظمة القضائية الدولية ذات الصلة. كما تُثير الدراسة تساؤلاً تشريعياً بشأن غياب جريمة العدوان من نصوص القانون، رغم استقرار تعريفها وأركانها على المستوى الدولي، مما يفتح المجال للنظر في إمكانية إدراجها ضمن الجرائم الدولية المعاقب عليها في القضاء العسكري العماني.

الكلمات المفتاحية القانون الجنائي الدولي؛ القضاء العسكري؛ الجرائم ضد الإنسانية؛ جريمة الإبادة الجماعية؛ جرائم الحرب.

INTERNATIONAL CRIMES IN THE OMANI MILITARY JUDICIARY LAW

Nabahan Rashid ALMaawali¹

¹ Higher Judicial Institute, nabahanrashid@gmail.com

ABSTRACT The military judiciary represents a fundamental pillar of the Omani legal system, playing a vital role in strengthening specialized justice and enriching judicial jurisprudence with precise and substantive rulings. This judiciary derives its authority primarily from the Military Judiciary Law promulgated by Royal Decree No. 87/2022 on December 6, 2022, which marks a significant legislative development in the Sultanate. Within this framework, the law criminalizes three of the most serious international crimes recognized in international criminal law—genocide, crimes against humanity, and war crimes—due to their profound threat to international peace and security. This study conducts an in-depth legal analysis of the constituent elements of each of these crimes as defined in Articles (90), (91), and (93) of the Law, while drawing comparative insights from relevant international judicial instruments. The paper also highlights the notable absence of the crime of aggression from the current legal provisions, despite the relative stability of its definition and legal elements at the international level, raising a legislative consideration regarding its potential inclusion in Oman's military justice framework.

KEYWORDS: International Criminal Law; Military Judiciary; Crimes Against Humanity; Genocide; War Crimes.